
 

 

 

ACTA DE CONSTITUCIÓ DEL CONSELL CONSULTIU I DE COORDINACIÓ 

DE SALUT PÚBLICA DE LLEIDA 

Data i hora: 20 de febrer de 2017 a les 11 hores 

Lloc: Delegació del Govern de Lleida 

Assistents: 

Sr. Ramon Farré,  Departament de la Presidència 

Sr. Joan Guix, Secretaria de Salut Pública 

Sra. Mercè Bieto, Subdireccció de Coordinació de la Salut Pública a Lleida i Alt Pirineu 
i Aran, Secretaria de Salut Pública 

Sr. Jordi Cortada, Departament de Salut 

Sra. Montserrat Messeguer, Departament d’Interior 

 Sr. Josep Tort, Departament de Cultura 

Sr. Jaume Montfort, Departament de Justícia 

Sr. Joan Santacana, Departament de Treball, Afers Socials i Famílies 

Sr. Ramon Alturo, Departament d’Empresa 

Sra. Marta Ibars, Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació 

Sr. Glòria Mor, Coordinació territorial de Joventut a Lleida 

Sr. Mateu Huguet, Institut Català de la Salut i Gestió de Serveis Sanitaris 

Sr. Josep Pifarré, Salut mental. Gestió de Serveis Sanitaris i Sant Joan de Déu Terres 
de Lleida. 

Sra.  Rosa Caselles, Consell Comarcal del Segrià 

Sra. Concepció Cañadell, Consell Comarcal de La Noguera 

Sra. Laura Piera, Consell Comarcal de l’Urgell 

Sr. Antoni Villas, Consell Comarcal de Les Garrigues 

Sra. Núria Magrans, Consell Comarcal de la Segarra 

Sra. Mercè Tor, Ajuntament de Lleida 

Sra. Gemma Vilarasau, Ajuntament de Balaguer 

Sr. Josep A. Lavin, Ajuntament de Mollerussa 

Sra. Núria Franquesa, Ajuntament de Tàrrega 



Sr. Marc Llorens, Ajuntament de Cervera 

Sra. Rosa Soler, Universitat de Lleida 

Sra. Carme Monsó, FES Salut 

Sr. Ramon Llobera, Col·legi d'Arquitectes de Catalunya Demarcació de Lleida 

Sra. Montserrat Gea, Col.legi Oficial d’Infermeres i Infermers de Lleida 

Sra. Margarita Puigdevall, Col.legi Oficial de Metges de Lleida 

Sr. Rafael Gimena, Col.legi de Periodistes de Catalunya a Lleida 

Sra. Teresa Milà, Col.legi Oficial de Veterinaris de Lleida 

Sra. Teresa Hernández, Subdireccció de Coordinació de la Salut Pública a Lleida i Alt 
Pirineu i Aran, Secretaria de Salut Pública 

 

Excusen la seva assistència: 

Sr. Josep Ramon Solsona, Departament de la Vicepresidència d’Economia i Hisenda 

Sra. Dolors Tella, Departament de Territori i Sostenibilitat 

Sr. Joan Segura, Secretaria d’Esport 

Sra. Esther Vallès, Ajuntament de Les Borges Blanques 

Sr. Josep Aiguabella, Col.legi Oficial de Farmacèutics de Lleida 

Sra. Pilar Martínez, Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya. Delegació de Lleida 

 

Odre del dia 

1. Benvinguda i presentació dels membres del Consell. 
  

2. Acte constitutiu del Consell Territorial Consultiu i de Coordinació de Salut 
Pública a l’Alt Pirineu i Aran  i  règim de funcionament. 
 

3. Salut en totes les polítiques. Primer diagnòstic del territori. Indicadors bàsics de 
salut, estils de vida i determinants socials. 
 

4. Propostes de treball en comissions tècniques. 
 

5. Torn obert de paraules. 
 

 

 

 

 



 

Desenvolupament de la sessió 

El delegat del Govern a Lleida, el Sr. Ramon Farré dóna la benvinguda als assistents i 
explica la importància de la constitució del Consell Consultiu i de Coordinació de Salut 
Pública a l’Alt Pirineu i Aran per posicionar les necessitats i propostes de millora de la 
salut en l’agenda política, econòmica i social del país.  
 
Cada membre assistent procedeix a la seva presentació.  
 
A continuació el Secretari de Salut Pública, Sr Joan Guix presenta el concepte de 
Salut en Totes les Polítiques i la finalitat dels Consells Territorials Consultius i de 
Coordinació de la Salut Pública, destacant la importància de treballar de manera 
transversal i sobre el territori. Assenyala el cronograma de les actuacions previstes i 
defineix la  creació de  comissions tècniques de treball que seran les encarregades 
d’elaborar i presentar les propostes al Consell sobre els àmbits que s’hauran 
seleccionat.  
 
En tercer lloc intervé la Subdirectora de Coordinació de Salut Pública a Lleida i Alt 
Pirineu i Aran, la Sra Mercè Bieto, presentant un primer diagnòstic de salut basat en 
indicadors PINSAP i altres indicadors rellevants en el territori.  
 
Seguidament el Secretari de Salut Pública obre el torn obert de paraules per a que els 
assistents facin les seves aportacions.  
 
En primer lloc intervé la Sra. Mercè Tor de l’Ajuntament de Lleida comentant que les 
dades que es tenen sobre nombre de persones grans no són del tot correctes, ja que 
són coneixedors de que hi ha persones grans que no estan censades i altres que ho 
estan i no viuen en el municipi en concret. Proposa fer un estudi per tal de conèixer el 
nombre de persones grans.  
El secretari de Salut Pública, el Sr. Joan Guix, assenyala que hi ha mecanismes per 
poder fer-ho i apunta la Guia de Ciutats Amigues de la Gent Gran com a possible eina 
per fer-ho.  
 
Des del Departament de Treball, el Sr. Joan Santacana assenyala que cal treballar el 
tema de l’obesitat i sobrepès ja que ha estat un dels indicadors desfavorables per la 
territori.  
També indica la contradicció que s’ha pogut veure en la presentació sobre nombre 
d’accidents i controls positius d’alcoholèmia. Probablement el fet de que hi hagi més 
accidents és degut a la major mobilitat al tenir més territori.  
 
La Sra. Rosa Soler, de la Universitat de Lleida (UdL), fa èmfasi en l’elevat consum de 
tabac entre els estudiants de la UdL. Proposa portar a terme algun programa a nivell 
educatiu per disminuir la  prevalença de consum de tabac. 
 
Relacionat amb aquesta intervenció, el Sr. Ramon Alturo assenyala que cal potenciar 
les conductes sanes dels joves a través de l’alimentació, l’esport i el lleure/oci, ja que 
són tres temes cabdals entre aquest col.lectiu.  
 
Des del Consell Comarcal de Les Garrigues, el Sr. Antoni Villas, destaca el 
despoblament a les zones rurals i a més en aquestes zones el 80% és gent gran. Des 
de la entitat que representa disposen de centres de serveis per aquest col.lectiu. 
També assenyala que les tecnologies de comunicació poden ajudar a la gent gran a 
relacionar-se. 



 

El Sr. Josep A. Lavin, de l’Ajuntament de Mollerussa comenta que el teixit associatiu 
ha d’estar present en les comissions tècniques que es creïn ja que tenen més 
coneixement dels problemes de la societat.  

Respecte l’afectació dels habitatges i edificis en la salut de la població, des del Col.legi 
d’Arquitectes, el Sr. Ramon Llobera, vol destacar la manca d’habitatges saludables i 
també que no es disposa d’estudis que avaluïn el impacte dels edificis sobre la salut. A 
la vegada indica que no hi ha aposta pública per treballar am materials saludables. 

A nivell de carrer, creu que és molt important el disseny dels espais públics i considera 
que caldria una reglamentació estricta per tal de que els espais públics compleixin els 
criteris per minimitzar els efectes en la salut de la població. 

Des de Salut Mental de Lleida, el Sr. Josep Pifarré, assenyala la maca de formació 
sobre salut mental en els curriculums acadèmics dels graus universitaris no sanitaris i 
també la manca de formació continua en els professionals. També comenta que els 
barems utilitzats per a definir els graus de discapacitat (física i psíquica) no són útils 
per a persones amb problemes de salut mental.  

Parla de dos indicadors a tenir en compte, per un costat el suïcidi i per l’altre l’abús de 
substàncies, com és el cannabis en joves.  

Des del consell comarcal de La Noguera, la Sra. Concepció Cañadell comenta el 
problema que ha sorgit a l’hora de demanar cita prèvia per a l’assistència mèdica, ja 
que el telèfon de contacte no està operatiu i la possibilitat de fer-ho per internet en gent 
gran és molt difícil. Han assumit aquesta tasca a nivell municipal.  

La Sra. Carme Monsó de FesSalut assenyala el fet de que hi ha moltes persones 
grans que viuen aïllades i també persones amb problemes de mobilitat. Els associats a 
FesSalut recorren a aquesta entitat perquè tenen problemes d’assistència sanitària i 
els cal ajuda. Creu que el professionals treballen bé. 

Des del Col.legi Oficial d’Infermeres i Infermers de Lleida, la Sra. Montserrat Gea 
assenyala que les xifres d’immigració són elevades i que la població immigrant ha de 
tenir accés a la sanitat igual que la resta de població. Comenta el paper d eles dones 
immigrants com a persones que donen assistència al seu col.lectiu. També indica la 
existència de la càtedra “Desigualtats Socials” de la UdL i apunta que s’organitzarà 
una Jornada de “Desigualtats Socials i Salut”.  

Des de la vessant de l’atenció sanitària, el Sr. Mateu Huguet, de l’Institut Català de la 
Salut i de Gestió de Serveis Sanitaris, comenta que cal afrontar el problema de 
l’envelliment i l’atenció sanitària. Es tracta de poder afrontar el problema de cronicitat. 
És important treballar de manera multidisciplinar per tal de que la situació de cronicitat 
s’estabilitzi i no empitjori. Les noves tecnologies ajudaran a portar a terme aquestes 
tasques i a portar un seguiment a les persones en el seu domicili.  

Des del Col.legi Oficial de Metges de Lleida, la Sr. Margarita Puigdevall assenyala que 
des dels col.legis professionals cal ser proactius i que les accions arribin a la població.  

El secretari de Salut Pública, el Sr. Joan Guix, assenyala que la sessió ha estat molt 
participativa i que per les aportacions fetes pels assistents, els temes a treballar 
podrien ser: envelliment saldables, hàbits saludables en joves, immigració i salut i 
edificis saludables. 

 



El delegat del Govern, el Sr Ramon Farré assenyala que les comissions tècniques que 
es creïn han de ser eficaces i conclou la sessió donant les gràcies a tots els assistents 

 

Acords 

S’acorda: 

-Crear un compte de correu electrònic exclusiu per al consell per tal de que els 
membres puguin fer les aportacions que considerin. 

- Enviar la presentació per correu electrònic. 

- Definir els temes prioritaris a tractar en les comissions tècniques que es decideixi 
crear.  

- Un cop definides les comissions tècniques, caldrà que cada entitat indiqui les 
persones que formaran part de cada comissió.  

 

 

S’aixeca la sessió a les 12, 20 hores.  

 

 

 

 


